
На 23 септември в хотел 
„Сидзъ“, град Ханджоу, 
председателят Си Дзинпин 
и съпругата му Пън Лиюен 
дадоха официален прием в 
чест на високопоставените 
международни гости, които са 
пристигнали в Китай, за да 
вземат участие на церемонията 
по откриването на 19-ите 
азиатски игри в Ханджоу.

В приветствената си реч, 
председателят Си изрази своята 
откровена радост да посрещне 
високите международни гости 
от много страни, пристигнали 
в тазгодишната столица 
на Азиатските олимпийски 
игри в КНР. „Готови сме да 
работим – подчерта той – 
заедно с Олимпийския съвет 
на Азия и делегациите от 
различни държави и региони, 
за да предложим на света 
спортно събитие с китайски 
характеристики, азиатски стил и 
много вълнение.“

Несъмнено, 19-ите азиатски 
игри в Ханджоу ще дадат 
нов осезателен импулс, нов 
реален принос в развитието 
на олимпийското движение не 
само в Азия, но и в цял свят.

Лидерът на социалистически 
Китай подчерта с основание, 
че трябва да се насърчава 
единството на хората 
чрез спорта. Той каза, 
че би трябвало „да се 
възползваме от историческите 
възможности, да си 
сътрудничим, за да посрещнем 
предизвикателствата, и да 
разширим пътя на общото 
развитие, откритостта и 
интеграцията в Азия“.

Искрени и неподправени 
думи, които ярко 
характеризират уникалния път 
на развитие на нов, модерен 
социалистически Китай, 
устремен към утрешния ден на 
една споделена и щастлива 
съдба на човечеството.

Петър Герасимов

Нов импулс за 
олимпийското 
движение
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2Китайският лидер се 
срещна с ръководители  
на редица азиатски 
страни
На 22 и 23 септември Си Дзинпин 
се срещна с ръководители  
на азиатските страни, които  
взеха участие в церемонията  
по откриването на 19-ите  
азиатски игри в Ханджоу.

Непреходни приятелски 
отношения, основани на 
взаимно уважение
Приветствено слово  
Н. Пр. Дун Сяодзюн, посланик 
на КНР у нас, по повод 74-тата 
годишнина от създаването на 
Китайската народна република, 
отправено към гостите на приема 
в хотел “Маринела”.  
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Международно  
изложение в Дунхуан 
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Дни на провинция Дзянси 13
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Живописната  
Хуангшан  
с постоянно променящия се пейзаж 

Бяла книга: 
Глобална общност на 
споделеното бъдеще 
– предложенията  
и действията  
на Китай
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Китайският лидер се срещна с ръководители  
на редица азиатски страни

Висок идеал, призив за действие

Н

Н

а 22 и 23 септември в 
Ханджоу председателят 
на КНР Си Дзинпин 
се срещна с министър- 
председателя на Южна  
Корея Хан Док-су, мини- 

стър-председателя на Непал Пуш-
па Камал Дахал, краля на Кам-
боджа Нородом Сиамони и с ку-
вейтския престолонаследник Ми-
шал ал-Ахмад ал-Джабер ал-Са-
бах, които взеха участие в цере-
монията по откриването на 19-ите  
азиатски игри.

Китайският председател подчер-
та, че Китай се придържа към по-
литика на добросъседство и при-
ятелство с Южна Корея и отдава 
значение на положителната готов-
ност на страната да се ангажира 
със сътрудничеството в различни 
области. Китай и Южна Корея се 
застъпват за запазване на мултила-
терализма и глобалната система за 
свободна търговия и могат да заси-
лят комуникацията и координаци-
ята, за да насърчат развитието на 
международния ред в по-справед-
лива и разумна посока.

На срещата си с Пушпа Камал 

а 21 септември бе 
отбелязан Меж- 
дународният ден 
на мира. Гене-
ралният секре-
тар на ООН Ан-

тониу Гутериш подчерта 
във видеореч, че мирът е 
не само висок идеал за чо-
вечеството, но и призив за 
действие. Международната 
общност трябва да се анга-
жира с „изграждането, на-
сърчаването и поддържане-
то на мира за всички“.

Той каза още, че чове-
чеството и Земята в момен-
та са в криза и мирът не се  

постига автоматично, а чрез 
действия. Гутериш призо-
ва за ускоряване на усили-
ята за постигане на цели-
те за устойчивото развитие 
и гаранции, че никой не е 
забравен. Трябва да се га-
рантират правата на чове-
ка и достойнството на все-
ки, да се използват дипло-
мация, диалог и сътруд-
ничество за облекчаване 
на напрежението и пре-
кратяването на конфлик- 
тите, подчерта той.

Дахал Си Дзинпин отбеляза, че е 
изключително щастлив да го по-
срещне на откриването на Азиат-
ските игри и очаква бъдещото му 
официално посещение в Китай. 
„Високо оценявам ангажимента 
на министър-председателя за насър-
чаване на приятелските отношения 
между Китай и Непал и твърдата 
му подкрепа за сътрудничеството 

между двете страни в изграждане-
то на „Един пояс, един път“.

На срещата с Нородом Сиамони 
китайският председател отбеляза, 
че тази година се навършват 65 го-
дини от установяването на дипло-
матически отношения между Ки-
тай и Камбоджа и 2023 г. е „Годи-
ната на китайско-камбоджанско-
то приятелство“. Китай подкрепя 

новини

Китай – Русия

орумът за меж- 
дународна ко-
муникация на  
китайската кул- 
тура се прове-
де на 23 сеп-

тември в столицата на Ки-
тай, Пекин, като основна-
та тема на събитието тази 
година беше „Прилагане 
на Инициативата за гло-
бална цивилизация за на-
предък на човешката ци-
вилизация“. 

Във форума за между-
народна комуникация на  
китайската култура взеха 
участие над 400 междуна-
родни експерти от секто-
рите на културата и кому-
никациите, които обсъди-
ха начини за напредък в 
изграждане на модерна 
китайска цивилизация, за 

улесняване и подпомагане 
комуникацията и взаимно-
то обучение между циви-
лизациите, за насърчава-
не обмена между народи-
те по света и начините, с 
които китайската мъдрост 
може да допринесе за раз-
витието и прогреса на ци-
вилизациите.

Хао Миндзин, замест-
ник-председател на Посто-
янния комитет на ОСНП 
и президент на Академи-
ята за китайска култура, 
присъства на форума и из-
несе реч.

Форумът беше органи-
зиран съвместно от Ки-
тайската международна ко-
муникационна група, Ака-
демията за китайска култу-
ра и Пекинския универси-
тет за чужди езици.

Започна форумът 
за международна 
комуникация на 
китайската култура

Ф
им интереси.

Патрушев каза, че на фо-
на на бързите промени на 
ситуацията със сигурността 
в света, двете страни могат 
да се защитят от външната 

намеса и да поддържат не-
зависимостта и стратегиче-
ската координация. Те ще 
продължат съвместните ра-
боти в рамките на ШОС и 
БРИКС.

Н
а 19 септември 
Уан И, ръково-
дител на служ-
бата за външни 
работи на ЦК 
на ККП, и Ни-

колай Патрушев, секретар 
на руския Съвет за сигур-
ност, заедно водиха 18-ия 
кръг стратегически консул-
тации между Китай и Ру-
сия. Двете страни обсъди-
ха задълбочаването на стра-
тегическата координация.

Уан И заяви, че от съз-
даването на механизма за 
стратегически консултации 
в сферата на сигурността 
между Китай и Русия две-
те страни поддържат тесни 
контакти, които доприна-
сят за защитата на общите 

Задълбочаване на 
стратегическата координация

Камбоджа да поеме по пътя на раз-
витието в съответствие с нацио-
налните си условия, да постигне 
стабилност и да играе важна роля 
на международната и регионална-
та арена.

На срещата с кувейтския прес-
толонаследник Мишал ал-Ахмад 
ал-Джабер ал-Сабах Си Дзинпин 
посочи, че между Китай и Кувейт 
съществува дълбоко традиционно 
приятелство и Пекин цени висо-
ко активното участие на Кувейт в 
изграждането на „Един пояс, един 
път“, както и че желае да задъл-
бочи свързването на стратегиите 
за развитие, в правоприлагането и 
сътрудничеството в борбата срещу 
тероризма, както и да засилят кул-
турния обмен.

Мишал ал-Ахмад ал-Джабер 
ал-Сабах отправи поздрави по по-
вод предстоящия национален праз-
ник на страната – 1 октомври. Той 
изрази готовността и желанието на 
Кувейт да задълбочава практиче-
ското сътрудничество в различни-
те области и да засилва връзките 
между Китай и страните от Пер-
сийския залив и Близкия изток.

Си Дзинпин и съпругата му Пън Лиюен бяха домакини на прием, за да 
приветстват високопоставените гости на 19-ите азиатски игри в Ханджоу
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习近平就深入推进自由贸易试验
区建设作出重要指示强调 勇做开
拓进取攻坚克难先锋 努力建设更

高水平自贸试验区
新华社北京9月26日电 

中共中央总书记、国家主
席、中央军委主席习近平近
日就深入推进自由贸易试
验区建设作出重要指示指
出，建设自由贸易试验区
是党中央在新时代推进改
革开放的重要战略举措。
十年来，各自贸试验区贯
彻落实党中央决策部署，
解放思想、守正创新，推出
了一大批基础性、开创性
改革开放举措，形成了许
多标志性、引领性制度创
新成果，有效发挥了改革
开放综合试验平台作用。

习近平强调，新征程上，
要在全面总结十年建设经
验基础上，深入实施自贸
试验区提升战略，勇做开
拓进取、攻坚克难的先锋，
在更广领域、更深层次开
展探索，努力建设更高水平
自贸试验区。要坚持党的
全面领导，坚持以高水平开
放为引领、以制度创新为
核心，统筹发展和安全，高
标准对接国际经贸规则，
深入推进制度型开放，加
强改革整体谋划和系统集
成，推动全产业链创新发

展，让自贸试验区更好发挥
示范作用。

自贸试验区建设十周年
座谈会9月26日在京召开。
中共中央政治局委员、国
务院副总理何立峰在会上
传达习近平重要指示并讲
话，表示要认真学习、深刻
领会习近平总书记重要指
示精神，全面总结自贸试
验区建设经验，深入实施
自贸试验区提升战略，继
续转换观念，强化保障举
措，统筹发展和安全，制度

创新要力争有新突破，促
进开放要有新拓展，谋划
发展要有新提高，努力建
设更高水平自贸试验区。

座谈会上，商务部负责
同志汇报了自贸试验区十年
建设情况，财政部、中国人
民银行、海关总署和上海、
天津、福建、辽宁、四川、广
西负责同志作了发言。

中央和国家机关有关部
门、21个自贸试验区所在
省区市负责同志等参加座
谈会。

新华社北京9月27日电
国家统计局27日发布的数
据显示，8月份，全国规模
以上工业企业利润同比增
长17.2%，自去年下半年以
来，工业企业当月利润首
次实现正增长。

“8月份，随着一系列推
动宏观经济回升向好政策
效果不断显现，工业生产
稳步回升，企业利润恢复
明显加快。”国家统计局工
业司统计师于卫宁表示。

统计数据显示，工业企
业营收改善。前8个月，全国
规模以上工业企业营业收
入同比下降0.3%，降幅较1
至7月份收窄0.2个百分点。
其中，8月份企业营业收入
在连续3个月下降后首次实
现增长，由7月份同比下降
1.4%转为增长0.8%。

工业企业盈利加快恢
复。今年以来，工业企业
利润降幅逐月收窄。前8个
月，规上工业企业利润同
比下降11.7%，降幅较1至7
月份收窄3.8个百分点，回
升明显加快。

三大门类利润均有改
善，七成以上行业利润回
升。前8个月，采矿业利润
同比下降20.5%，降幅较1
至7月份收窄0.5个百分点；
制造业利润下降13.7%，降
幅收窄4.7个百分点；电力、
热力、燃气及水生产和供
应业利润增长40.4%，增
速加快2.4个百分点。分行
业看，在41个工业大类行业
中，有30个行业利润增速
加快，或降幅收窄、由降转
增，行业改善面超七成。

“不到园林，怎知春色如
许？……”一曲《牡丹亭》婉
转悠扬。“因情成梦，因梦成
戏”的故事从中国江南水乡
唱到法国塞纳河畔。

14日晚，江苏省演艺集
团昆剧院携《牡丹亭》亮相
巴黎蕾博拉戏剧院，900多
个位置座无虚席。600多年
时光轮转，杜丽娘与柳梦
梅的凄美爱情故事，通过
清丽婉转的声腔、盈盈袅
袅的身姿和细致打磨的唱
词，引发现场观众共鸣。

80岁的克里斯蒂亚娜久
久不愿离去。“这个故事太
凄美、太感人了。法国也有
类似的故事，我完全能够
理解。这个梦很美，人们都
需要梦想。”

在同样闻曲而来的伦敦
大学戏剧学教授玛丽亚·舍
夫佐娃看来，尽管许多欧
洲民众是初识昆曲，但表
演中的动作、色彩与用词等
可看、可听的元素，能够为
不同国度观众架起交流的
桥梁，让外国观众也能在
昆曲艺术中找到共鸣。

1986年，昆曲艺术家张

通讯：昆曲雅韵万里相和——“中国昆曲江苏周”走进法
国巴黎

继青曾在巴黎莫加多剧院
表演《牡丹亭》。“我和所
有热爱中国戏剧的观众都
特别高兴，时隔多年终于
再次在巴黎看到中国传统
戏曲。”法国文化部文化戏
剧名誉总监让-皮埃尔·余尔
斯说。

江苏省委常委、宣传部

部长张爱军表示，昆曲不
仅联结起了跨越国界、跨
越时空的情感，也联结起
了美人之美、美美与共的
友谊。

当天，“文明遇·鉴：中国
昆曲江苏周”在位于巴黎
的吉美国立亚洲艺术博
物馆开幕。

2001年，联合国教科文
组织在巴黎宣布将昆曲列
为首批“人类口述和非物质
遗产代表作”，助推这一古
老艺术走向世界。如今，昆
曲艺术再次来到巴黎，埃
菲尔铁塔下、卢浮宫外、
凯旋门前……在巴黎许多
地标性建筑附近，精心装

扮的中国昆曲演员轻扬水
袖、“绽放”街头。

中华传统文化不断与世
界交融。昆曲的海外演出
在传承中不断创新，既有原
汁原味的表演，又有融入西
方元素的跨文化创作，在和
而不同中收获大量海外“票
友”，传统戏剧的“朋友圈”正
不断扩大。

15日下午，昆曲走进法
国校园。折子戏《宝剑记·
夜奔》《虎囊弹·山门》《牡
丹亭·游园惊梦》亮相法国
诺欧商学院，不少当地青少
年慕名而来。高中生贡迪·
阿尤布在演出结束后主动
上台学习昆曲身段。“我很
喜欢昆曲。这次奇妙的体
验让我对中国戏曲和中国
文化更有兴趣了。”

“昆曲是中华文化的瑰
宝，代表着中国的传统审美
和传承精神。”柳梦梅的扮
演者、江苏省演艺集团昆
剧院院长施夏明说：“昆曲
之美不分国界，中国将传承
和弘扬最宝贵的文化遗产，
让昆曲水袖继续轻扬在世
界舞台上。”

上海豫园：“仲秋月神
游”启幕
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На 23 септември, в София, в хо-
тел „Маринела“, посолството на Ки-
тайскта народна република у нас да-
де внушителен юбилеен прием по слу-
чай 74-тата годишнина от основаване-
то на Китайската народна република 
и 74 години от установяването на ди-
пломатически отношения между на-
шите две страни. 

На приема присъстваха над петсто-
тин гости, между които зам.-председа-
тели на 49-ото народно събрание г-н 
Цончо Ганев, г-н Кристиан Вигенин, 
председателят на парламентарна гру-
па г-н Костадин Костадинов както и 
други народни представители. 

Освен представители на дипломати-
ческия корпус, в залите на хотел “Ма- 

ринела“ бяха и министърът на отбрана-
та г-н Тодор Тагарев, на туризма г-жа 
Зарица Динкова и ръководни предста-
вители на други български министер-
ства и държавни институции., Тук бе 
и Н. В. Симеон Втори, както и ред 
областни управители и кметове. При-
състваха и десетки видни представите-
ли на китайската общност у нас. 

Поздравителен адрес на 
Н. Пр. Дун СяоДзюН,  
посланик на КНР  
в България, 
по повод Националния 
празник на Китайската 
народна република

Непреходни приятелски отношения, 
основани на взаимно уважение

Внушителна юбилейна традиция

важаеми зам.-председа-
тели на 49-ото народ-
но събрание г-н Цончо  
Ганев, г-н Кристиан Виге-
нин, председател на пар-
ламентарна група г-н Кос- 

тадин Костадинов и народни пред-
ставители,

Уважаеми представители на ди-
пломатическия корпус,

Уважаеми министри г-н Тодор 
Тагарев, г-жа Зарица Динкова и 
други министри,

Ваше Величество Симеон II,
Уважаеми областни управите-

ли и кметове,
Скъпи сънародници,
Дами и господа, приятели,
Добър вечер на всички!
Изключително щастлив съм да 

У
бъда заедно с всички вас тук, за да 
отбележим 74-тата годишнина от 
основаването на Китайската народ-
на република. Бих искал да поз-
дравя всички уважаеми гости. Бих 
искал също да изразя сърдечните 
си благодарности на всички при-
ятели, които отдавна ценят и под-
крепят Китай и развитието на ки-
тайско-българските отношения. 

Специално благодаря на Н. Пр. 
Илияна Йотова, вицепрезидент на 

Република България, и други прия- 
тели за поздравителните писма.

През изминалите 74 години, 
под ръководството на ККП, 

нашият народ върви по пътя 
на социализма с китайска 

специфика, постигна 
забележително икономическо 

развитие и дългосрочна социална 
стабилност. 

Тази година е първата от всеоб- 

хватната реализация на ръковод-
ните принципи на 20-ия конгрес 
на КПК, и китайското правител-
ство и народ работят усилено за 
постигане на целта за втория стого-
дишен юбилей през 2049 г., кога-
то Китайската народна републи-
ка ще чества вековния си рож-
ден ден, и за цялостно насърчава-
не на великото национално въз-
раждане чрез модернизация в ки-
тайски стил. 

Независимо от промените във 
външната среда, Китай няма да 

спре темпото си на развитие, 
нито ще отслаби усилията си да 
играе полагащата му се роля в 

глобалното управление.
С постепенното възстановяване 

от въздействието на епидемията от 
COVID-19, китайската икономика 
поддържа добър импулс за растеж. 

През първата половина на та-
зи година БВП на страната ни на-
расна с 5,5 процента на годишна 
база, значително по-бързо от три-
процентния ръст за миналата го-
дина и средния темп на растеж от 
4,5 процента през трите години на 
епидемията. 
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Изключително голям обществен интерес 
към днешен Китай

риемът за На-
ционалния праз- 
ник на Китай- 
ската народна 
република, кой-
то се проведе в 

хотел „Маринела“, тази го-
дина бе посетен от мно-
жество представители на 
българските правителстве-
ни структури и обществе-
ни организации, от видни 
културни и научни дейци, 
както и от много прияте-
ли на Китай. 

Гостите на празника из-
разиха уважението си към 
великата китайска страна 
и нейните представители в 
България. 

Приемът, който даде ки-
тайският посланик в Бъл-
гария Н. Пр. Дун Сяодзюн 
във връзка с Националния 
празник на КНР, тази годи-
на съвпадна и с десетата го-
дишнина от цивилизацион-
ната китайска инициатива 
„Един пояс, един път“, по-
сочи проф. Захари Захари-
ев, председател на Нацио-
налната асоциация „Един 
пояс, един път“, който бе 
сред посетителите на прие- 
ма и бе любезен да споде-
ли впечатленията си пред 
в. „Китай днес“. 

Според проф. Захари За-
хариев всичко това обясня-
ва и изключително големия 

обществен интерес в Бълга-
рия към тази инициатива и 
въобще към днешен Китай. 

Разбира се, този инте-
рес намери отражение и 
в присъствието на прие-
ма на много представите-
ли от различни кръгове и 
слоеве на българското об-
щество, отбеляза той и из-
тъкна, че така още веднъж 
е подчертано отношение-
то, което има българската 
общественост към велика-
та китайска страна. 

Председателят на На-
ционална асоциация „Един 
пояс, един път“ отбеляза, 
че сред гостите на приема 
са били както действащи 

политици и множество на-
родни представители, така 
и официални представите-
ли на българското прави-
телство. 

Сред българските гости 
имаше и видни представи-
тели на българската култу-
ра, на академичните среди, 
на обществеността, изтъкна 
проф. Захариев и подчерта, 
че по този начин отново е 
демонстрирано много яс-
но и категорично, най-ве-
че пред китайските домаки-
ни, реалното отношение на 
България към многостран-
ните връзките и трайното 
приятелство между двете 
страни.

П
Проф. Захари 
ЗаХариев, 
председател на 
Националната 
асоциация „един пояс, 
един път“

Това превръща Китай в една 
от най-бързо възстановяващите се 
икономики в света. Международ-
ният валутен фонд (МВФ) прогно-
зира, че китайската икономика ще 
нарасне с 5,2 процента тази година, 
допринасяйки с повече от 30 про-
цента за глобалния растеж.

Тази година се навършват  
също така 10 години от началото 

на инициативата  
„Един пояс, един път“. 

През това десетилетие иници-
ативата привлече за участие над 
три четвърти от страните по све-
та и 32 международни организа-
ции, генерира близо един трили-
он долара инвестиции и реализи-
ра повече от 3000 проекта за съ-
трудничество. 

Следващия месец Китай ще 
бъде домакин на Третия форум 
за международно сътрудничество 
„Един пояс, един път“. Ние ще ра-
ботим с останалите страни, за да 
извлечем поуки и очертаем плано-
ве, така че устойчивото и високо-
качествено развитие на сътрудни-
чеството в рамките на „Един по-
яс, един път“ да продължи. Готови 
сме да засилим сътрудничеството 
с всички страни, включително и с 
България, за да дадем положите-
лен принос за глобалния мир, раз-
витие и просперитет.

Приятели, 
74-тата годишнина от създаването 
на Китайската народна република 

бележи и 74-тата годишнина на 
китайско-българските отношения, 

които преминаха през своите 
периоди на спадове и възходи.
Благодарение на общите уси-

лия политическият обмен меж-
ду нашите страни постига стаби-
лен напредък. Като стратегиче-
ски партньори, Китай и България 
винаги са се отнасяли един към 
друг с взаимно уважение и са се 
подкрепяли по въпроси, свърза-
ни с техните основни интереси и 
загрижености.

Благодарение на общите усилия 
двустранното икономическо 
и търговско сътрудничество 

реализира значителен напредък. 
За трета поредна година из-

носът на българска селскостопан-
ска продукция за Китай нараства 

с повече от 50%. Проектът за про-
изводство на зелена енергия от 
биомаса с мощност 16 мегавата, 
реализиран с помощта и сътруд-
ничеството на китайска компа-
ния, бе завършен в края на ав-
густ и ще има положителен при-
нос за устойчивото развитие на 
местната околна среда.

Благодарение на общите усилия 
културният и човешкият  

обмен между двете страни  
дава плодове. 

историята Китай е готов да рабо-
ти за задълбочаване на взаимното 
политическо доверие с България, 
да засилва практическото сътруд-
ничество в различни области, да 
обогатява непрекъснато съдържа-
нието на стратегическото ни парт-
ньорство и да създава повече бла-
га за двата народа.

Следващата седмица е тради-
ционният китайски празник Сре-
дата на есента, едно прекрасно 
време за семействата да се събе-
рат заедно. Специално по този по-
вод от посолството приготвихме 
традиционните за празника лун-
ни сладки „юебин“. Заповядайте 
да ги опитате!

И накрая, бих искал да се въз-
ползвам от възможността да ви 
представя нашата нова колежка Уан 
Мин. Тя поема длъжността от ми-
нистър-съветник Йен Дзиенцюн, 
чийто мандат приключи и той се 
връща в Китай. Бих искал да помо-
ля всички приятели да подкрепят 
активно работата г-жа Уан Мин.

А сега ви предлагам да вдигнем 
тост за 74-тата годишнина от осно-
ваването на Китайската народна ре-
публика, за просперитета на Китай 
и България, за нашата вечна друж-
ба и за здравето на всички гости.

Дейности като Фестивала на 
драконовите лодки, Чай за хармо-
ния: културен салон и серията съ-
бития „Лято с китайската култура в 
България” и други бяха добре при-
ети от българите. Все повече ки-
тайски и български студенти учат 
нашите езици, изграждайки важен 
мост за двустранния обмен.

Догодина се навършват 75 годи-
ни от установяването на диплома-
тическите отношения между Ки-
тай и България. 

На тази нова отправна точка в 
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Коментари

Н
а заключител-
ната пресконфе-
ренция на състо-
ялата се неот-
давна Между-
народна конфе-

ренция в София на тема 
„Европа – КНР. Диалог в 
името на прогреса. 10 го-
дини инициатива „Един по-
яс, един път”, организирана 
от Българската национал-
на асоциация „Един пояс, 
един път“ по повод 10-го-
дишния юбилей на тази 
инициатива, репортер на 
в. „Китай днес“ помоли по-
сланика на Китай Н. Пр. 
Дун Сяодзюн за коментар 
на съобщенията в запад-
ния печат за стартиралото 
в ЕС антисубсидийно раз-
следване за електрически-
те превозни средства, ид-
ващи от Китай.

„Европейският съюз за-
почва разследване на ки- 

тайските субсидии за елек-
трически превозни сред-
ства. Китайската страна 
мисли, че това всъщност 
е защита на собствената 
индустрия на ЕС под пре-
текст за „честната конку-
ренция“. Така обаче ще се 
нарушат промишлената ве-
рига и веригата за достав-
ки на световната автомо-
билна индустрия и ще се 
окаже отрицателно влия-
ние върху икономически-
те и търговските отноше-
ния между Китай и Евро-
па“, изтъкна посланик Дун 
Сяодзюн.

По-нататък посланикът 
посочи, че автомобилна-
та индустрия между Ки-
тай и Европа има широ-
ко пространство за сътруд-
ничество и общи интереси. 
След многогодишно разви-
тие вече се формира ситуа-
ция на дълбока интеграция. 

Автомобилните компании 
на ЕС инвестират в Китай 
от много години, китайски-
ят пазар вече стана най-го-
лемият чуждестранен па-
зар на много европейски 
автомобилни компании. 
Китайската страна вина-
ги поддържа открито съ-
трудничество, приканва ев-
ропейските автомобилни 
компании да разширяват 
инвестициите си в Китай 
и занапред, включително и 
инвестициите за електри-
чески превозни средства.

Китайската страна се-
га призовава ЕС да прове-
де диалог и консултации с 
Китай на основата на за-
пазването на стабилността 
на световната промишле-
на верига и на веригата за 
доставки в рамките на от-
ношенията на всестран-
ното стратегическо парт-
ньорство между Китай и 

Европа, обясни китайският 
посланик в България. Той 
посочи, че така ще се съз-
даде справедлива, недис-
криминационна, предсказу-
ема пазарна среда на ин-
дустрията за електрически 
превозни средства на Ки-
тай и Европа. 

„Трябва да се проти-
вопоставим съвместно на 
търговския протекциони-
зъм, за да се справим заед-
но с изменението на кли-
мата и да постигнем въгле-
родна неутралност. 

Същевременно Китай  
ще обърне внимание на 
тенденцията към европей- 
ски протекционизъм и 
последващите действия в 
тази област и твърдо ще 
защитава законните пра-
ва и интереси на китайски 
предприятия“, подчерта в 
заключение посланик Дун  
Сяодзюн.

Да се противопоставим съвместно на 
търговския протекционизъм

Китайската 
страна винаги 
поддържа открито 
сътрудничество, 
приканва 
европейските 
автомобилни 
компании да 
разширяват 
инвестициите си в 
Китай и занапред, 
включително и 
инвестициите 
за електрически 
превозни средства

В

Н

кубинската сто-
лица Хавана се 
проведе срещата 
на върха на „Г-77  
и Китай“, по вре- 
ме на която пред- 

седателят на Куба Мигел 
Диас-Канел, президентът на 
Венецуела Николас Мадуро 
и други латиноамерикан-
ски лидери разговаряха за 
борбата за правото на рав-
но развитие и за противо-
поставяне на хегемонизма. 

„Групата на 77-те“ е най- 
голямата междудържавна 
организация на развиващи-
те се страни, действаща в 
рамките на ООН. Решение-
то за създаването й е взето 
на съвещание на министри 

от Азия, Африка и Латин-
ска Америка през 1964 г. и 
през последните 60 години 
организацията неуморно се 
бори за равенство, справед-
ливост и присъединяване на 
нови членове. 

На срещата в Хавана бе 
приета „Декларация от Ха-
вана“, в която се казва, че 
предизвикателствата, поро-
дени от настоящия неспра-
ведлив международен ико-
номически ред, са оказали 
сериозно въздействие вър-
ху развиващите се държави. 

Международната финан-
сова структура се нуждае 
спешно от реформа и разви-
ващите се страни трябва да 
засилят сътрудничеството, 

както и своя глас при взема-
нето на глобални решения. 
В декларацията се посочва 
също, че всички заинтере-
совани страни трябва да се 
ангажират с глобално раз-
витие и печелившо сътруд-
ничество на базата на кон-
султации, както и че стра-
ните трябва да насърчават 
изграждането на общност 
на споделена съдба. Латино-
американските страни тряб-
ва да се противопоставят и 
на налагането на едностран-
ни санкции на развиващи-
те се държави.

По време на срещата на  
върха специалният китай- 
ски представител Ли Си от-
беляза, че в променящия 

се в момента свят разви-
ващите се държави стават 
по-силни. Освен това той 
посочи, че именно те са 
допринесли с 80% за све-
товната икономика през по-
следните 20 години.

Пекин подкрепя стреме-
жа на Г-77 да бъде независи-
ма група, но същевременно 
страните трябва да се обе-
динят, за да станат силни 
и взаимно да си помагат. 

Преди 10 години прези-
дентът Си Дзинпин показа 
визията си за споделено бъ-
деще на човечеството. Днес 
Китай помага за развитие-
то на повече от 160 страни, 
а 150 са част от инициати-
вата „Един пояс, един път“. 

аскоро Северо-
западният поли-
технически уни-
верситет в Китай 
постигна голям 
пробив в разслед- 

ването на кибератаката сре-
щу него. 

Експерти идентифици-
раха истинската самолич-
ност на служителите на 
Агенцията за национална 
сигурност на САЩ, които 
се предполага, че стоят зад 
случая, като анализираха 
шпионски софтуер, наречен 
Second Date. Това важно от-
критие е още едно желязно 

доказателство, че американ-
ското правителство пред-
приема кибератаки срещу 
други страни.

Според доклад, публику-
ван от Китайския център за 
спешно реагиране на ком-
пютърни вируси, Second  
Date е интернет оръжие за 
шпионаж, разработено от 
Агенцията за национална 
сигурност на САЩ. То мо-
же да се използва за под-
слушване и крадене на 
информация, пускане на 
компютърни вируси и дру-
ги злонамерени действия, 
свързани с кибершпионажа.

Експерти заявиха пред 
Китайската медийна гру-
па, че от една страна, САЩ 
многократно използват 
шпионски софтуери, за да 
крадат тайни от Китай, а 
от друга, непрекъснато об-
виняват Китай в интернет 
шпионаж, което показва 
грешната им стратегия, че 
Китай е най-големият им 
стратегически конкурент.

Кой се занимава с на-
блюдение и кражба на тай-
ни в света? Кой е най-голя-
мата заплаха за глобалното 
киберпространство? САЩ 
вече дадоха отговор със 

своите действия. Настоя- 
щият голям пробив в раз-
следването на случая със 
Северозападния политех-
нически университет де-
монстрира способността 
на Китай да се защитава 
от външните кибератаки и 
решимостта му да поддър-
жа глобалната киберсигур-
ност. Докато държавите по 
света продължават да подо-
бряват своите способности 
за киберзащита, мрежовата 
хегемония на САЩ ще из-
падне в безизходица.

Латинска Америка се стреми към равни права  
на развитие и е против хегемонията

Шпионският софтуер Second Date – 
доказателство за американските кибератаки 

Пекин подкрепя 
стремежа на 
Г-77 да бъде 
независима група, 
но същевременно 
страните трябва 
да се обединят, за 
да станат силни 
и взаимно да си 
помагат 

Според Китайския 
център за спешно 
реагиране на 
компютърни вируси 
Second Date е 
интернет оръжие за 
шпионаж, създадено 
от АНС на САЩ страницата подготви  

Любомир миХаЙЛов
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Китай и Асоциацията на 
страните от югоизточна 
Азия (АСЕАН) задълбочават 
връзките си в зелената 
икономика, очертавайки 
се като ключови играчи в 
насърчаването на глобалната 
зелена трансформация през 
последните години.

авносметката идва след 
откриването на 20-ото из-
ложение Китай – АСЕАН, 
което се проведе неотдав-
на в град Наннин, Гуан-
си-джуанския автономен 

регион в Южен Китай. Събитие-
то стимулира растежа на нови въз-
можности, необходими за изграж-
дането на отворена регионална ико-
номика, и играе ключова роля в за-
дълбочаването на сътрудничество-
то в региона на Югоизточна Азия 
и развитието на регионалната ико-
номическа интеграция.

Зелената икономика е всички 
сфери на икономическия и социал-
ния живот, които се стремят към 
намаляване на въглеродните еми-
сии, ефективно използване на всич-
ки природни ресурси и общо соци-
ално приобщаване с цел устойчи-
во бъдеще и развитие. С тези уси-
лия се очаква публичните и част-
ните инвестиции в икономическите 
дейности, инфраструктурата и ка-
то цяло всички проекти и активи 
да доведат до икономически рас-
теж и растеж на заетостта. Тези 
дейности ще позволят намаляване 
на въглеродните емисии и замър-
сяването, ще подобрят енергийна-
та и ресурсната ефективност, как-
то и биоразнообразието и екосис-
темата като цяло.

Китай и аСеаН целенасочено 
работят за засилване 
на сътрудничеството в 
разработването на нови и 
нововъзникващи енергийни 
технологии, зелени 
инвестиции и финансиране. 
Друга основна цел на 
общите усилия в тази област 
е преструктурирането  
на енергийния сектор 
с цел постигане на 
нисковъглеродно 
икономическо развитие 
рамо до рамо с екологичен и 
устойчив растеж.
Какви са практическите импли-

кации на такова едно сътрудничест-
во в сферата на зелените техноло-
гии? Китай и АСЕАН са съответ-
но втората и петата по големина 
икономики в света. С общо населе-
ние от близо 2 милиарда души, чет-
върт от земното кълбо, съществува 

Р

огромен потенциал за увеличава-
не на сътрудничеството и се очак-
ва изключително добри резултати 
за устойчивото развитие както на 
региона, така и на света.

Китай в своето екологично 
устойчиво развитие в бъдеще ос-
новно се ръководи от така нарече-
ните двойни въглеродни цели – пик 
на въглеродните емисии до 2030 г. 
и достигане на въглеродна неутрал-
ност до 2060 г. Тази политика иг-
рае основна роля в много отрасли 
на икономическия живот на стра-
ната, както и ясно влияе на про-
мяната на ежедневния живот към 
едно по-устойчиво бъдеще. Спо-
ред бяла книга за зеленото разви-
тие, публикувана тази година, Ки-
тай се стреми да оптимизира ин-
дустриалната си структура, насър-
чавайки екологични производстве-
ни методи и практикувайки еколо-
гичен начин на живот.

Страните от АСЕАН също при-
дават голямо значение на въглерод-
ната неутралност. Те намират на-
чини да отключат огромния по-
тенциал на зелената трансформа-
ция на региона и преследват въгле-
родна неутралност „с най-голяма 
спешност“. Икономическите пол-
зи от въглеродната неутралност ще 
бъдат натрупани във всички дър-
жави членки. Например Камбо-
джа, Лаос, Мианмар и Виетнам се  
очаква да отчетат увеличение от 9 
до 12 процента от БВП.

Друг основен сектор, в който се 
предвижда развитие на партньор-
ството и общата работа е т. нар. 
зелени финанси. 

Сферата на „зелените финанси“ 
обикновено се разглежда като за-
ем или инвестиция, която насър-
чава положителни за околната сре-
да дейности, като закупуване на 
екологично чисти стоки и услуги 

или изграждане на зелена инфра-
структура. За да засилят сътруд-
ничеството в тази област, Китай 
и финансови институции от Син-
гапур и други страни от АСЕАН 
подписаха споразумението „Прин-
ципи за зелени инвестиции в рам-
ките на инициативата „Един пояс, 
един път“, което ще бъде използ-
вано за водеща рамка на дейност-
ите в тази посока. 

Предвижда се разширяване на 
финансово сътрудничество в еко-
логията чрез създаване на банкови 
и институционални клонове, спе-
циализиращи в тези проекти, пус-
кане на финансови облигации и из-
граждане на пилотни зони за парт-
ньорство и сътрудничество. Като 
един от първите проекти за парт-
ньорство в „зелените финанси“, Ин-
дустриалната и търговска банка на 
Китай в Сингапур стартира пър-
вите междубанкови облигации за 
редовно сътрудничество „Зелен по-
яс и зелен път“ през 2019 г. с об-
ща еквивалентна сума от 2,2 ми-
лиарда долара. 

Тутук Кайоно, ръководител на 
задграничното представителство на 
Банката на Индонезия в Пекин, по-
сети Гуанджоу по-рано тази годи-
на, надявайки се да задълбочи съ-
трудничеството в зелените финан-
си между двете страни.

Сътрудничеството в сферата на 
енергийната трансформация също 
е много добър отрасъл, от който 
може да се очакват добри и бър-
зи резултати в близко бъдеще. Ки-
тай и страните от АСЕАН задъл-
бочават сътрудничеството в пре-
хода към зелена енергия, включи-
телно в индустрията за превозни 
средства с нови енергийни източ-
ници, подобрения на електрифика-
цията на железниците и екологич-
ната логистика.

Откритата през декември 2021 г. 
1035-километрова железопътна ли-
ния Китай – Лаос, свързваща Кун-
мин в югозападната китайска про-
винция Юннан и столицата на Ла-
ос Виентян, е превозила вече по-
вече от 20 милиона пътници и е 
транспортирала над 23 милиона то-
на товари към средата на август. 
Много китайски автомобилни ком-
пании инвестират в изграждането 
на производствени бази за елек-
трически автомобили в Малайзия, 
Мианмар, Тайланд и други страни, 
като по този начин насърчават зе-
лената трансформация и модерни-
зирането на автомобилната индус-
трия на АСЕАН.

По време на изграждането на 
инфраструктурни проекти в свои-
те партньорски страни от АСЕАН 
Китай се фокусира върху намалява-
не на смущенията и щетите върху 
дивата природа и околната среда. 

Китай изгради своя най-голям 
фотоволтаичен индустриален клъс-
тер извън страната именно във Ви-
етнам. Страната също така е из-
градила зелени и нисковъглеродни 
индустриални паркове в различ-
ни държави от АСЕАН и е въве-
ла зелени индустрии, създавайки 
критерии за екологично и устой-
чиво развитие.

Тенденцията за зелено устойчиво 
развитие на всички сфери от иконо-
мическия и социалния живот вече 
не е само концепция, а реалност. 
Китай има много какво да пред-
ложи в тази посока не само на ре-
гиона, но и на целия свят. Успеш-
ното сътрудничество между Ки-
тай и страните от АСЕАН в мно-
жество проекти, подкрепящи зеле-
ната трансформация и устойчиво-
то бъдеще, е едно образцово парт-
ньорство за постигане на устойчи-
во зелено бъдеще.

Китай и АСЕАН 
задълбочават 
връзките си  
в трансформацията 
към зелено бъдеще

Момент от церемонията по откриването на 20-ото изложение Китай – аСеаН, 17 септември 2023 г.
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за да се насладите на великолепието на 
една планина, в повечето случаи трябва 
да погледнете нагоре. за да се насладите 
на великолепието на планината Хуангшан 
обаче, трябва да погледнете надолу. 
В тази живописна зона от 154 квадратни 
километра в южната провинция Анхуей 
има 77 върха. Веднъж стъпили на който и 
да е от тях, ще имате гледка от птичи 
поглед над още. Те изглеждат толкова 
близо един до друг, че сякаш се намирате 
в гора от върхове.

заБележителности

Живописната Хуангшан  
с постоянно променящия се пейзаж 

ръх Лотос, 1862 
метра над мор-
ското равнище, 
е най-високият. 
Нарича се така, 
защото прилича 

на разцъфнал лотосов цвят. 
Връх Гуанмин, вторият по 
височина, се издига на 1841 
метра над морското равни-
ще и има плосък връх, иде-
ален за гледане на изгрява-
щото слънце и безбрежно-
то море от облаци под него. 

Не случайно народът е 
казал: „Ще пропуснете жи-
вописната красота на пла-
нината Хуангшан, ако не се 
изкачите до връх Гуанмин.“ 

Третият по височина 
връх се нарича Тиенду, кое-
то означава „небесна столи-
ца“. Въпреки че не е толкова 

личат на нещо истинско, 
но са пак са изключител-
но красиви, с толкова ве-
ликолепна форма, че сякаш 
молят да бъдат описани.

Когато сте на едно от 
тези небесни възвишения, 
не забравяйте да се огле-
дате. Върхове или скали в 
далечината представляват 

висок, колкото Лотос и Гу-
анмин, той е най-внушител-
ният и най-стръмният от 
всички. Връх Тиенду оли-
цетворява чудесата на пла-
нината Хуангшан и е нари-
чан „най-добрият“ от върхо-
вете. Десетина върха, вклю-
чително трите най-високи, 
са отворени за алпинисти. 
Останалите просто са фи-
зически недостъпни.

На всички тези върхове 
ще намерите скали 
с екзотични форми. 

Големите скали може да 
изглеждат като стръмни 
зъбери, а малките като 

дърво в миниатюра. 
Има и скали, които при-

личат на човешки фигури 
или животни. Някои не при- 

различни гледки, когато се 
гледат от различни посоки. 
Когато гледате връх Тиен-
ду от връх Юпин, виждате 
нещо като катерица на съ-
седен връх, готова да ско-
чи на връх Тиенду. „Кате-
ричката“, така да се каже, 
е скала. Ако сте на самия 
връх Тиенду обаче, същата 

скала изглежда точно като 
чудата обувка.

Боровите дървета по 
чукарите на планината 

Хуангшан са не по-малко 
красиви от тези скали. 

Повечето борови дърве-
та тук растат на места, кои-
то се издигат на поне 800 

В
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Зад други имена стоят исто-
рически събития или пре-
дания и легенди. Зрители-
те може да имат различно 
въображение, когато гледат 
една и съща сцена. Нищо 
чудно, че някои казват, че 
планината Хуангшан е „ве-
лика градина на народната 
култура“.

Странно изглеждащи 
борови дървета, гротескни 
скали и море от облаци са 
най-очарователните сцени, 
които планината Хуангшан 
може да предостави. 

Една стара мъдрост гла-
си: „Другите планини се от-
крояват с формите си. Но 
пейзажът в планината Хуан-
гшан се променя постоянно 

вода. Тя бавно разтапя ска-
лата и корените се спускат 
все по-дълбоко. Като цяло 
дължината им може да бъ-
де няколко пъти по-голя-
ма от височината на само-
то дърво. Освен това боро-
вите дървета тук се защи-
тават много добре. Иглите 
им са изключително къси 
и твърди, което спомага за 
намаляване на изпарение-
то на ценната влага.

Боровите дървета растат 
изключително бавно поради 
суровите природни условия. 
Дори малък бор може да е 
на няколкостотин години. 
Те обаче никога не увяхват 
и са издръжливи на силен 
вятър и обилен сняг. Колко-
то по-висок е планинският 
връх, толкова по-зелени са 
дърветата там. Още през 30-
те години на миналия век 

ботанистите идентифицират 
боровете като принадлежа-
щи към независим вид бор, 
който наричат на едноимен-
ната планина. Заради своя-
та упоритост и жизненост в 
устояването на природни-
те бедствия, борът от пла-
нината Хуангшан се смята 
за символ на силата на во-
лята и е избран за герб на 
провинция Анхуей.

250 дни в годината 
облаците добавят към 

красотата и великолепието 
на планината Хуангшан. 
Когато облаците са гъ-

сти, върховете в далечина-
та изглеждат като острови 
в бурно море. Оглеждайки 
се наоколо, човек откри-
ва, че далеч, далеч, веро-
ятно на няколкостотин ки-
лометра, облаци се събират 

там, ще видите море от ро-
зови облаци.

Върхове, скали, борови 
дървета и облаци заедно 

образуват сцени с 
достатъчно силно визуално 

въздействие, за да дадат 
свобода на въображението 

на хората. 
Така се появяват и онези 

поетични – ако не и стран-
ни – имена, дадени на жи-
вописни места в планината 
Хуангшан: връх Тиенду (Не-
бесната столица), връх Пал-
мата на Буда, връх Сиен- 
жънджилу (Бог, показ-
ващ пътя) и Връх на ста-
реца, който бере билки, са 

и човек никога не може да 
види достатъчно от него“.

Точно затова планина-
та Хуангшан винаги е би-
ла обичана от древните ки-
тайски писатели и пейзажи-
сти. Много известни плани-
ни и долини са били твор-
чески обект на художника, 
но планината Хуангшан ви-
наги е била най-предпочи-
таната тема в традиционна-
та китайска пейзажна жи-
вопис. От различните шко-
ли само една е кръстена на 

метра над морското равни-
ще и често са вкоренени в 
пукнатини на гранитни ска-
ли с почти никаква почва. 
Освен това те се различават 
по височина. Най-високият 
бор може да бъде някол-
ко десетки метра, а най-ни- 
кият – 10 или 20 сантиме-
тра. Стволовете и клоните 
им са изкривени, а корони-
те им често са плоски. Спо-
ред китайските естетически 
стандарти колкото по-кри-
во е едно растение, толко-
ва по-красиво ще бъде. При-
чудливите форми всъщност 
представляват една отличи-
телна черта на боровете в 
планината Хуангшан.

Как така боровете могат 
да растат в пукнатини на 
гранитни скали? Отговорът 
се крие в тяхната коренова 
система. Корените на бо-
ровите дървета в планина-
та Хуангшан могат да отде-
лят вид органична кисели-
на, която заедно с въглерод-
ния диоксид, отделен от ко-
рените, образува вид въгле-
родна киселина при среща с 

около върхове, образувайки 
океан, който сякаш поглъ-
ща света. Морето от облаци 
е вдъхновило древните ки-
тайци да нарекат планина-
та „морето Хуангшан“.

Морето от облаци се по-
явява в планината Хуанг-
шан средно 52 пъти годиш-
но. Най-доброто време да го 
видите е от ноември до ап-
рил на следващата година. 
Понякога се появява при из-
грев или залез. Ако имате 
достатъчно късмет да сте 

само няколко. Някои сце-
ни са наименувани според 
техните форми, като връх 
Лотос, връх Цинтай (плат-
форма за традиционния ки-
тайски струнен инструмент, 
наречен „цин“), връх Ветри-
лообразно борово дърво и 
т. н. Някои имена са израз 
както на въображението, та-
ка и на чувствата на хора-
та: Земеделие край Облач-
ния връх, Върхът на стария 
рибар и Върхът, където бо-
рът поздравява гостите и др. 

планина и тази планина е 
именно Хуангшан. Дзиен 
Дзян (1610 – 1664), Мей Цин 
(1623 – 1679) и Ши Тао (1642 
– 1718) са известни като 
най-добрите художници от 
тази школа. Ши Тао веднъж 
казва: „Планината Хуанг- 
шан е моят учител, а аз съм 
неин приятел“.

През май 1990 г. група 
експерти от ЮНЕСКО пра-
вят инспекционна обикол-
ка на планината. През юни 
те предлагат на китайската 
страна планината Хуангшан 
да бъде включена в Списъ-
ка на световното природно 
и културно наследство.

страницата подготви  
Галина Крумова
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екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

На 23 септември, Информационната служба  
на Държавния съвет на КНР публикува 
Бяла книга на тема „Глобалната общност 
на споделено бъдеще – предложенията и 
действията на Китай. Тя се състой от 
предговор, пет части и заключение.
Редакцията на в. „Китай днес“ ще публикува 
с известни съкращения в няколко броя 
този важен за бъдещето на човечеството 
документ.

 ПРедгОВОР 
Във Вселената има само 

една Земя, общият дом на 
човечеството. За съжаление, 
тази планета, на която разчи-
таме за нашето препитание, 
е изправена пред огромни и 
безпрецедентни кризи, както 
известни, така и неизвестни, 
както предвидими, така и не-
предвидими. Дали човешка-
та цивилизация може да ги 
преживее – това се превър-
на в екзистенциален въпрос, 
с който трябва да се изправи 
лице в лице. Все повече и по-
вече хора разбират, че вместо 
да натрупват материално бо-
гатство, най-неотложната за-
дача е да се намери пътево-
ден фар за устойчивото раз-
витие на човешката цивили-
зация, защото всички ние се 
грижим за нашето бъдеще.

Преди десет години пре-
зидентът Си Дзинпин пред-
ложи идеята за изграждане 
на глобална общност със спо-
делено бъдеще, отговаряйки 
на въпрос, повдигнат от све-
та, от историята и от време-
то: „Накъде се е запътило чо-
вечеството?“ Предложение-
то му осветява пътя напред, 
докато светът търси реше-
ния, и представлява прино-
са на Китай към глобални-
те усилия за защита на на-
шия споделен дом и създа-
ване на по-добро бъдеще на 
просперитет за всички.

За да изградим глобална 
общност със споделено бъде-
ще, всички народи, всички 
държави и всички индивиди 
– съдбите ни са взаимосвър-
зани – трябва да стоят заед-
но в трудностите и през до-
брите и лошите пътища, ка-
то се движим към по-голя-
ма хармония на тази планета, 
която наричаме дом. Трябва 
да се стремим да изградим 
отворен, приобщаващ, чист 
и красив свят, който се рад-
ва на траен мир, универсал-
на сигурност и общ проспе-
ритет, превръщайки в реал-
ност копнежа на хората за 
по-добър живот.

Визията за глобална общ-
ност със споделено бъдеще 
има предвид благосъстояние-
то на цялото човечество. Ба-
зира се както върху наблю-
дение на настоящето, така и 

върху визионерско планира-
не на бъдещето. Тя поставя 
цели, чертае пътя и предлага 
планове за действие за пос-
тигането им. Засяга бъдеще-
то на човечеството и съдбата 
на всяко човешко същество.
Президентът Си Дзинпин за 
първи път изложи визията 
за глобална общност със 

споделено бъдеще, когато 
се обърна към Московския 

държавен институт за 
международни отношения 

през 2013 г. През 
последното десетилетие 

тя непрекъснато се 
обогатяваше. Той я 

формулира с предложение 
от пет точки. А именно:
 Трябва да изградим 

партньорства, в които стра-
ните да се отнасят една към 
друга като към равни, да 
участват в обширни консул-
тации и да подобряват вза-
имното разбирателство. 

 Нужно е да създадем 
среда за сигурност, включ-
ваща справедливост, баланс, 
съвместни усилия и споделе-
ни интереси. 

 Трябва да насърчаваме 
отворено, иновативно и при-
общаващо развитие, което е 
от полза за всички. 

 Необходимо е да увели-
чим обмена между цивили-
зациите, за да насърчим хар-
монията, приобщаването и 
уважението към различията. 

 Трябва да изградим еко-
система, която поставя май-
ката природа и зеленото раз-
витие на първо място. 

Тези точки той формули-
ра ясно в речта си по време 
на общия дебат на 70-ата се-
сия на Общото събрание на 
ООН през 2015 г. Освен то-
ва той предложи и пет цели 
за света: 

 Трябва да изградим свят 
на траен мир чрез диалог и 
консултации.

 Да изградим свят на об-
ща сигурност за всички чрез 
съвместни усилия.

 Нужно е да изградим 
свят на общ просперитет 
чрез печелившо сътрудни-
чество.

 Трябва да изградим от-
ворен и приобщаващ свят 

Бяла книга: Глобална общност на 
споделеното бъдеще – предложенията  
и действията на Китай

чрез обмен и взаимно обу-
чение. 

 Да направим нашия 
свят чист и красив, като се 
стремим към екологосъо-
бразно и нисковъглеродно 
развитие.

Тези цели той очерта в 
речта си пред Офиса на 

ООН в Женева през 2017 г. 
През последното десети-

летие се наблюдава стаби-
лен напредък в прилагане-
то на визията. От двустран-
ни до многостранни и от ре-
гионални до глобални изме-
рения бяха постигнати рево-
люционни резултати на всич-
ки фронтове. 
Инициативата „Един пояс, 
един път“, Инициативата 

за глобално развитие, 
Инициативата за глобална 
сигурност и Инициативата 
за глобална цивилизация 
пуснаха корени и дадоха 

плодове, носейки 
просперитет и стабилност 

на света и създавайки 
значителни ползи за 

хората.
През последното десети-

летие визията за глобална 
общност със споделено бъ-
деще получи по-широка под-
крепа. Повече държави и хо-
ра са стигнали до разбира-
нето, че тази визия служи 
на общите интереси на чове-
чеството, представлява попу-
лярни призиви за мир, спра-
ведливост и напредък и мо-
же да създаде най-голямото 
взаимодействие между всич-
ки нации за изграждане на 
по-добър свят. Вече е ши-
роко признато в междуна-
родната общност, че визията 
няма нищо общо с личния 
интерес и протекционизма. 
Вместо това, като представя 

визията на Китай за хода на 
човешкото развитие, тя се из-
правя срещу хегемонистич-
ното мислене на определе-
ни страни, които се стремят 
към надмощие. Ето защо е 
от голямо значение насър-
чаването на солидарността 
и сътрудничеството между 
всички страни и създаване-
то на по-добро бъдеще за чо-
вечеството.

Китайското правителство 
публикува тази бяла 

книга, за да представи 
теоретичната база, 

практиката и развитието 
на глобална общност със 

споделено бъдеще. 
Надяваме се, че ще подо-

бри разбирането и ще раз-
шири консенсуса в между-
народната общност и ще за-
сили глобалните усилия за 
реализиране на тази визия.

 I. ЧОВеЧеСТВОТО 

 НА КРЪСТОПЪТ 

Това е ера на обещания 
и ера на предизвикателства. 
На още един кръстопът в ис-
торията трябва да избираме 
между единство и разделе-
ние, между отваряне и затва-
ряне, между сътрудничест-
во и конфронтация. Тъй ка-
то са заложени общите ин-
тереси на човечеството, този 
избор поставя на изпитание 
мъдростта на всички страни.

ВзАИМНАТА зАВИСИМОСТ 
– ПрЕОБлАДАВАщАТА 
ТЕНДЕНцИя В цялАТА 

ИСТОрИя
В своята история чове-

чеството е напреднало от 
първобитното общество до 
Земеделската революция, 
Индустриалната революция 
и сега Информационната 

революция. Макар този про-
цес да е свидетел на рязко 
увеличение на производител-
ността, една фундаментална 
реалност остава непромене-
на: Земята е нашият един-
ствен дом. Всички страни но-
сят отговорност за безопас-
ността на тази планета и бъ-
дещето на човечеството. Ако 
стремежът към власт и пе-
чалби ескалира до жестока 
конкуренция или дори въо-
ръжен конфликт, самоуни-
щожението ще бъде сигур-
ният резултат.

През цялата история ми-
рът и развитието са били ос-
новните стремежи на чове-
чеството. След като са пре-
живели опустошенията на 
войните и конфликтите, осо-
бено на двете световни вой-
ни, хората по света са изгра-
дили по-задълбочено съзна-
ние за ценене на мира, раз-
ширяване на сътрудничест-
вото и търсене на общо раз-
витие. Идеята, че „всички 
сме едно човешко семей-
ство“ набира сила и жела-
нието за глобална общност 
става по-силно от всякога.

Глобализацията подобри 
разпределението на произ-
водствените фактори в све-
товен мащаб, включително 
капитал, информация, техно-
логии, труд и управление. Ся-
каш свързвайки разпръснати 
езера и потоци в непрекъс-
ната водна шир, то извлича 
нациите от изолацията и от 
остарелия модел на самодо-
волност, сливайки индиви-
дуалните им пазари в гло-
бални и съчетавайки съот-
ветния им опит в световна-
та история.

Тъй като информацион-
ните технологии напредват с 
всеки изминал ден, най-ви-
димо в областта на интернет, 
големите данни, квантовите 
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опазването на манговите гори в Момбаса.

изчисления и изкуствения 
интелект, човешкият обмен 
е станал по-дълбок, по-ши-
рок и по-мащабен от всяко-
га, а държавите са по-взаи-
мосвързани и взаимозависи-
ми от всеки друг момент от 
миналото. Глобализацията 
не е опция; това е реалността 
и начинът на живот. Глобал-
ното село става все по-мал-
ко – най-дългото разстояние 
между две места на земята 
е сведено до полет от не по-
вече от 24 часа, а планетата 
ни става плоска – едно до-
косване на мобилен телефон 
ни свързва с другия край на 
света за част от секундата. 
Това е интегриран свят. Те-
зи, които му обърнат гръб, 
няма да имат място в него.
Живеейки на една и съща 
планета, всички държави, 

съседни или далечни, 
големи или малки, 

развити или развиващи 
се, са членове на 

нововъзникваща общност 
от споделени интереси, 

отговорност и съдба, чието 
благополучие и сигурност 

са взаимосвързани. 
Само когато се обърне 

подходящо внимание на ко-
лективното бъдеще на чове-
чеството, е възможно жела-
нията на всяка страна, на-
род и индивид да се сбъднат. 
Каквото и да срещнем по пъ-
тя си напред, единственият 
правилен избор е да работим 
заедно за благото на всички.

зА ГлОБАлНИТЕ 
ПрЕДИзВИКАТЕлСТВА – 

ГлОБАлЕН ОТГОВОр
Нашият свят претърпя-

ва промяна в мащаб, невиж-
дан досега. Различни пробле-
ми, стари и нови, прости и 
сложни се сливат и услож-
няват един друг, поставяйки 
безпрецедентни предизвика-
телства пред човешкото об-
щество. Нестабилността, не-
сигурността и непредсказуе-
мостта вече са норма.

Дефицитът на мира расте. 

Въпреки че човешкото обще-
ство, до голяма степен, под-
държа мир след края на Вто-
рата световна война, запла-
хите за световния мир про-
дължават да се трупат. Вой-
ната се завърна на евразий-
ския континент, напрежение-
то нараства и се появяват по-
редица от възпламенителни 
точки. Сянката на надпре-
варата във въоръжаването 
както и заплахата от ядре-
на война – Дамоклевият меч, 
който виси над човечество-
то – остават. Нашият свят е 
изложен на опасност да по-
тъне в конфронтация и до-
ри война.

Дефицитът на развитие 
нараства. Глобалното ико-
номическо възстановяване е 
бавно, а едностранчивостта и 
протекционизмът са широко 
разпространени. Някои стра-
ни се обръщат към подхода 
„малък двор, висока ограда“, 
за да се оградят; те настоя-
ват за отделяне и прекъсва-
не на веригите за доставки. 

Всичко това води до не-
успехи в глобализацията. В 
същото време пандемията 
Covid-19 обърна глобалното 
развитие, изостряйки про-
пастта Север-Юг, линиите 
на грешки в развитието и 
технологичното разделение. 
Индексът на човешкото раз-
витие се понижи за първи 
път от 30 години. Бедното 
население на света се е уве-
личило с повече от 100 ми-
лиона, а близо 800 милиона 
души живеят в глад.

Дефицитът на сигурност 
е крещящ. Поради по-интен-
зивната глобална стратеги-
ческа конкуренция и липса-
та на взаимно доверие меж-
ду големите държави, ми-
сленето на Студената вой-
на се появи отново и призи-
вите за идеологическа кон-
фронтация се появиха отно-
во. Хегемонистичните, зло-
употребяващи и агресивни 
действия на някои държави 
срещу други, под формата 
на мошеничества, грабежи, 

потисничество и играта с ну-
лева сума, причиняват голя-
ма вреда. Нетрадиционните 
предизвикателства пред си-
гурността нарастват, вклю-
чително тероризъм, кибера-
таки, транснационална прес-
тъпност и биологични за-
плахи.

Дефицитът на управле-
ние е по-сериозен. Светът 
е изправен пред множество 
управленски кризи. Енер-
гийната криза, хранителна-
та криза и дълговата кри-
за се засилват. Спешно са 
необходими глобално упра-
вление на климата и преход 
към зелено, нисковъглерод-
но развитие, а те изискват 
целенасочени усилия за про-
дължителен период от вре-
ме. Цифровото разделение 
продължава да се разширя-
ва и липсва стабилно упра-
вление на изкуствения ин-
телект. Пандемията Covid-19 
е огледало, през което забе-
лязахме, че глобалната сис-
тема на управление изоста-
ва още повече от времето и 
продължава да се разпада 
по въпроси, изискващи ре-
шение. Трябва да се рефор-
мира и подобри.

Изправени пред 
глобалните кризи, над 

190-те държави в света 
са в една и съща голяма 

лодка. Само големите 
лодки могат да издържат 
на пронизващи ветрове и 

разбиващи се вълни.
 Никоя държава, колкото 

и силна да е тя, не може да 
направи всичко сама. Тряб-
ва да участваме в глобално 
сътрудничество. Само кога-
то всички страни работят за-
едно, само когато съгласува-
ме индивидуалните интере-
си с интересите на всички и 
само когато наистина изгра-
дим глобална общност със 
споделено бъдеще, човечест-
вото може да премине през 
кризите, пред които сме из-
правени, и да отплава към 
по-добро бъдеще.

НОВАТА ЕрА ИзИСКВА  
НОВИ ИДЕИ

Това е епоха, в която све-
тът претърпява бързи про-
мени почти всеки ден. Ве-
че не можем да тълкуваме 
реалността, в която живе-
ем, или да намираме задо-
волителни решения на гла-
воблъсканиците, пред кои-
то сме изправени, посред-
ством традиционните подхо-
ди към международните от-
ношения. Става все по-оче-
видно, че идеята, че „всички 
силни държави ще се стре-
мят към хегемония“, мания-
та за превъзхождаща сила и 
манталитетът на нулева су-
ма са в конфликт с нужди-
те на нашето време. Чове-
чеството има голяма нужда 
от нови идеи, които генери-
рат положително развитие и 
отговарят на положителни-
те исторически тенденции.

Няма железен закон, кой-
то да диктува, че нараства-
щата сила неизбежно ще тър-
си хегемония. Това предполо-
жение представлява типич-
но хегемонистично мисле-
не и се основава на споме-
ни за катастрофални войни 
между хегемонистични сили 
в миналото. 

Китай никога не е 
приемал, че щом една 

страна стане достатъчно 
силна, тя неизменно ще 

търси хегемония. 
Китай разбира урока на 

историята – че хегемония-
та предвещава упадък. Ние 
се стремим към развитие и 
съживяване чрез собстве-
ни усилия, а не чрез инва-
зия или експанзия. И всич-
ко, което правим, е с цел да 
осигурим по-добър живот за 
нашите хора, като същевре-
менно създаваме повече въз-
можности за развитие за це-
лия свят, а не за да измес-
тим или подчиним другите.

Силните да нападат сла-
бите не е начин хората да 
съществуват съвместно. Ако 
законът на джунглата бъде 

наложен на човешкото об-
щество и надделее идеята, 
че „силата прави разумно-
то“, принципът на суверен-
ното равенство ще бъде фун-
даментално подкопан и све-
товният мир и стабилност 
ще бъдат сериозно застра-
шени. В ерата на глобализа-
цията всички страни са вза-
имозависими. Следователно 
законът на джунглата и ми-
сленето, че победителят взи-
ма всичко, няма да доведат 
до никъде – приобщаващо-
то развитие в полза на всич-
ки е правилният път напред. 

Китай последователно 
защитава 

равнопоставеността и 
справедливостта и остава 
ангажиран с приятелското 

сътрудничество с други 
страни въз основа на 

Петте принципа за мирно 
съвместно съществуване, 
за да осигури напредъка 

на демокрацията 
в международните 

отношения.
Играта с нулева сума, в 

която един печели, като ка-
ра другите да губят, е обре-
чена на провал. Въпреки то-
ва някои държави все още се 
придържат към този начин 
на мислене, сляпо преслед-
вайки абсолютна сигурност 
и монополни предимства. То-
ва няма да донесе нищо за 
тяхното развитие в дългосро-
чен план; просто ще създаде 
голяма заплаха за световния 
мир и просперитет. Никоя 
страна не трябва да се надя-
ва, че други ще се провалят. 
Вместо това трябва да работи 
заедно за успеха на всички. 
Китай последователно съгла-
сува своето развитие с гло-
балното развитие и съгласу-
ва интересите на китайския 
народ с общите интереси на 
всички народи по света. Ко-
гато светът процъфтява, Ки-
тай процъфтява и обратното.

Продължава  
в следващия брой
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като семейството му се преместило 
в Дзинджоу (в днешната провин-
ция Хъбей), той се сприятелил с 
ученик на знаменития лекар Джан 
Джондзин.

Уан Шухъ се увлякъл по меди-
цината и с времето интересът му 
към нея нараснал. Той старателно 
изучил трудовете на древните лечи-
тели, трупал опит и се съветвал с 

здраве

ерик СоЛХайМ, 
президент на 
института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ооН 
за околната среда

Традиционната китайска медицина е една от най-древните 
системи за лечение, която продължава да се практикува и днес. 
Мнозина са лекарите, които са дали своя изключителен принос 
за нейното развитие през хилядолетията.  
ето няколко от най-известните.

Биен цюе (扁鹊)
Истинското име на Биен Цюе 

(407 – 310 г. пр. н. е.) е Цин Юежън. 
Той живял по време на Воюващи-
те царства и се славел с изклю-
чителните си лечителски умения. 
Бил ненадминат в пулсовата диаг-
ностика и акупунктурата. 

Твърди се, че класическият труд 
по медицина „Нан Дзин“ („Отго-
вори на трудни въпроси“) е напи-
сан от него.

Биен Цюе усвоил лечителското 
изкуство като дете от един наро-
ден лечител. Той определял мно-
го точно заболяването, лекувал ус-
пешно пациентите и дори се твър-
ди, че съживявал мъртвите. Зато-
ва хората го наричали лекар чудо-
творец. За съжаление обаче, изклю-
чителните му способности стана-
ли обект на завист. Твърди се, че 
когато бил в царство Цин, импе-
раторският лекар Ли Си поръчал 
да го убият. 

Изкусните лечители  
на Древен Китай 

Хуанфу Ми (皇甫谧)
Хуанфу Ми (215 – 282) е извес-

тен историк, поет и учен от периода 
на Шестте династии (220 – 589). В 
своята книга „Основни принципи 
на акупунктурата и моксата“ (针灸
甲乙经) той обобщава натрупаните 
знания на своите предшественици, 
което е голям принос за развитие-
то на традиционната китайска ме-
дицина.

Родителите на Хуанфу Ми уми-
рат, докато е още дете, и той израст-
ва в семейството на чичо си. До 
20-ата си година води сравнително 
апатичен живот, но след един раз-
говор с приемната му майка обе-
щава да се промени. Четенето на 
книги му помага много и той ре-
шава да стане писател. Младият 
Хуанфу Ми има широк кръг от ин-
тереси и написва множество био-
графични книги.

Той страда от ревматоиден арт-
рит, а половината му тяло е пара-
лизирано заради прекаран инсулт. 
Тъй като никой лекар не успява да 
облекчи състоянието му, Хуанфу 
Ми започва да изучава медицин-
ските трудове и дори сам си сла-
га игли, прави си масажи и мокса. 
По-късно написва своя знаменит 
труд „Основни принципи на аку-
пунктурата и моксата“. В него той 
дава имената на 664 акупунктурни 
точки и описва местоположение-
то на 349 от тях, както и на 12-те 
двойки меридиани и техниките за 
иглоубождане и мокса. Посочва и 
какви игли трябва да се използват 
и дава основни насоки за пулсова-
та диагностика. Последният раздел 
на своята книга Хуанфу Ми посве-
щава на клиничната практика, пе-
диатрията, хирургията и гинеколо-
гията. Тя е издадена през 282 г. и 
оказва голямо влияние върху по-на-
татъшното развитие на традицион-
ната китайска медицина.

Хуа То (华佗)
Хуа То (140 – 208) живял в края 

на династия Хан и началото на Три-
царствието. Според исторически-
те записки той първи в Китай из-
ползвал анестезия по време на хи-
рургически операции. Разработил 
упойващо лекарство, което нарекъл 
мафейсан. То представлявало ком-
бинация от стрити на прах билки, 
които се смесвали с алкохол, преди 
да се дадат на пациента. Рецепта-
та за него е загубена. Хуа То съз-
дава и система от упражнения за 
поддържане на здравето, която на-
рича Уцинси (Играта на петте жи-
вотни), които имитират движени-
ята на пет животни – тигър, елен, 
мечка, маймуна и жерав.

Кончината на Хуа То също е 
трагична. Той много пъти отказ-
вал поканите да стане придворен 
лекар, но бил принуден да отиде 
в двореца и да лекува лично тога-
вашния владетел Цао Цао, който 
страдал от силна мигрена и свето-
въртеж. Не след дълго, под предлог 
че съпругата му е болна, се върнал 
в родния край. Цао Цао отново и 

отново изпращал хора да го дове-
дат обратно, но лекарят отказвал. 
Това ядосало владетеля и той за-
повядал да го хвърлят в затвора и 
да го убият.

Първа част

Биен Цюе

Хуа То

Джан 
Джондзин 

Уан Шухъ 

Хуанфу Ми 

Джан Джондзин (张仲景 )
Джан Джондзин (150 – 219) е 

един от най-известните лекари от 
династия Хан. Той обобщава опита 
на своите предшественици и уста-
новява терапевтичните принципи 
на традиционната китайска меди-
цина. Неговият труд „Шанхан дза-
бин лун“ („Трактат за причинените 
от студ заболявания“) се състои от 
16 глави и над 300 рецепти и дава 
значителен тласък за напредъка на 
медицината в онези времена. Той 
се определя като най-ранния кли-
ничен учебник в Китай. Някои от 
рецептите продължават да се при-
лагат и днес.

Бащата на Джан Джондзин бил 
придворен учен, което му дало дос-
тъп до много книги в детството. 
Той обаче се отвратил от полити-
ческите интриги и корупцията по 
високите етажи. Малкият Джан 
Джондзин бил свидетел на мизери-
ята и страданията на обикновените 
хора, затова решил да стане лекар. 

Джан Джондзин усвоил лечи-
телските умения до съвършенство 
и бил в състояние да разпознае бо-
лестта само по външния вид на па-
циента. В една от историите за не-
го се разказва как различил симп-
томите на опасно кожно заболява-
не при разговор със свой приятел 
поет и му изписал билки. Лекарят 
го предупредил, че ако не вземе 
мерки, животът му ще е в опас-
ност. Поетът обаче не последвал 
съветите му и наистина починал.

Уан Шухъ (王叔和)
Уан Шухъ (180 – 270) е автор на 

първата книга по пулсова диагно-
стика в Китай „Май дзин“ (脉经).

Той е роден в аристократич-
но семейство в днешната провин-
ция Шанси при династия Източ-
на Дзин (265 – 316). Още като дете 
имал разностранни интереси, че-
тял класическите трактати, фило-
софски и исторически книги. След 

опитни лекари. През 208 г. е приет 
на служба в армията на пълководе-
ца Цао Цао, по-късно става личен 
лекар на императора, а след това 
поема ръководството на импера-
торската здравна служба.

По това време имало спешна 
нужда от ръководство по правил-
ното разпознаване на пулса, който 
бил от важно значение при поста-
вянето на диагнозата. В своя труд 
„Май дзин“ Уан Шухъ класифи-
цирал и описал подробно 24 вида 
пулс. Той изследвал пулса на па-
циента не само в трите точки на 
китката, но и при различна сила 
на натиска. 

В своята лечителска практика 
Уан Шухъ умело прилагал лечеб-
ното хранене и говорел за вредата 
от пържената храна, прекаляване-
то с алкохола и преяждането.

Освен това събирал всичко, кое-
то можел да намери, за книгата на 
Джан Джондзин „Шанхан дзабин 
лун“ („Трактат за причинените от 
студ заболявания“), чийто оригина-
лен текст е загубен. Уан Шухъ сис-
тематизирал събрания материал и 
го разделил в две книги – „Шанхан 
лун“ („Беседи за уврежданията от 
студа“) и „Дзин гуей яо люе“ („Съ-
кровищата на златния сандък“). Та-
ка ценните идеи, информация за 
различни заболявания и постиже-
ния на този велик китайски лекар 
са съхранени за поколенията. Без 
усилията на Уан Шъху те биха би-
ли загубени завинаги.
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ерик СоЛХайМ, 
президент на 
института за  
зелено развитие  
на инициативата 
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в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ооН 
за околната среда

оБщество

На 20 септември в България се проведе 
събитието „Денят на Дзянси“ в България, 
съорганизирано от Китайския културен център 
в София, Департамента за култура и туризъм 
на провинция Дзянси и Центъра за китайски и 
чуждестранен културен обмен. То се проведе в 
Китайския културен център в София.
Повече от 100 души, включително представители 
на китайското посолство в България, 
представители на българското правителство, 
представители на местни предприятия 
и търговски камари, представители на 
културата, образованието, издателските 
среди и университети, както и журналисти от 
новинарските медии присъстваха на събитието.

С
фолклорни песни 
от Дзянси, изпъл-
нения на опера 
Ган и български 
песенни ансам-
бли, китайски и 

чуждестранни гости влиза-
ха един след друг в залата, а 
събитието официално стар-
тира със смесицата от изку-
ство и култура.

Посланикът на Китай в 
България Н. Пр. Дун Сяод-
зюн, губернаторът на На-
родното правителство на 
провинция Дзянси Йе Дзи-
енчун, областният упра-
вител на Софийска област  
Юлиян Леков, директорът 
на Китайския културен цен-
тър в София Хун Хай и дру-
ги гости присъстваха на съ-
битието и изнесоха речи.

В приветствената си реч 
Хун Хай каза, че „Заедно съ-
зерцаваме една и съща лу-
на“ е ключова задгранична 
промоционална дейност на 
марката на Китайския кул-
турен център. Той се надя-
ва, че чрез това събитие ще 
може да се насладим на кра-
сивата природа на Дзянси, 
заедно да прекараме вечер-
та на Празника Средата на 
есента и да почувстваме, че 
светът е едно цяло в този 
момент. 

Колкото повече истори-
ите на Китай се разказват, 
толкова по-вълнуващи ста-
ват те, което позволява гла-
сът и образът на Китай да 
бъдат чути и разпознати и да 
направят приятелство меж-
ду Китай и България веч-
но. В същото време директо-
рът направи преглед на пре-
красните дейности на цен-
търа през 2023 г. под форма-
та на видео.

Н. Пр. Дун Сяодзюн каза, 
че още от установяването на 
дипломатически отношения 
преди 74 години между Ки-
тай и България, страните ви-
наги са се придържали към 
партньорския дух на взаим-
но уважение, равно третира-
не и печелившо сътрудни-
чество. Практическото съ-
трудничество на всички ни-
ва в различни области е по-
стигнало ползотворни резул-
тати. Той се надява чрез то-
ва събитие България, Дзянси 

Йе Дзиенчун подчерта в 
речта си, че сътрудничест-
вото между Дзянси и Бъл-
гария се задълбочава в мно-
го области. Особено след ус-
тановяването на приятелски 
отношения между Дзянси и 
Софийска област през 2020 г.,  
обменът и сътрудничество-
то между двете места про-
дължават да се разширяват. 
Той се надява, че събитие-
то „Денят на Дзянси“ може 
да помогне на българския 
народ да разбере Дзянси по 

всестранен, многоъгълен и 
триизмерен начин, да насър-
чи повече предприемачи да 
инвестират в Дзянси, да пра-
вят иновации и да стартират 
бизнес и да насърчи обме-
на и сътрудничеството меж-
ду двете страни на едно но-
во ниво.

Областният управител 
Юлиан Леков посочи в реч-
та си, че Софийска област е 
най-бързо развиващият се и 
икономически най-динами-
чен регион в България. От 

медицина е важна част от 
сътрудничеството между 
провинция Дзянси и Со-
фийска област, след като те 
създадоха приятелски отно-
шения на провинциално-ре-
гионално ниво. Универси-
тетът по традиционна ки-
тайска медицина в Дзян-
си и „Уни Хоспитал“ Бъл-
гария постигнаха консенсус 
за сътрудничество в облас-
тта на академичния обмен, 
образованието, обучението 
и съвместното изграждане 

на „Център по традицион-
на китайска медицина“. На 
мястото на събитието, в при-
съствието на гостите, двете 
страни официално подписа-
ха споразумение за сътруд-
ничество.

30-те снимки във фотоиз-
ложбата „Живописен Дзян-
си с уникална природа“ по-
казват красивите туристиче-
ски обичаи и богатата народ-
на култура на Дзянси.

„Топлина“ – Изложбата 
за керамично изкуство от 
Дзиндъджън използва кера-
миката като културен пра-
теник, за да подобри смес-
ването и сблъсъка на източ-
ните и западните култури.

Пространството, отделе-
но на чайната култура, пока-
за шестте основни категории 
чай, които са били успешно 
определени за статут на све-
товно наследство в Китай, 
както и специалните чаени 
продукти на Дзянси и науч-
но и артистично демонстри-
ра процеса на приготвяне и 
пиене чрез представления на 
чайното изкуство.

В допълнение, поредица 
от дейности като коктейл с 
традиционни китайски пел-
мени, лунни кексчета и дру-
ги, както и лунен заек по 
случай празника, дракон 
за танц и изживяване с ки-
тайски традиционни облекла 
създадоха силна празнична 
атмосфера и оставиха дъл-
боко впечатление у гостите.

В това събитие гостите 
усетиха културната конота-
ция на „здраве, хармония и 
заедност“ на Празника на 
средата на есента чрез оп-
ита на „дегустация на лун-
ни кексчета и съзерцание 
на празника“ и научиха за 
Дзянси чрез различни дей-
ности, за да задълбочат кул-
турата на Китай и България, 
като разбирателството меж-
ду тях допринася за силата 
на приятелството.

Празник Средата на есента и Дни 
на провинция Дзянси в България

и Китай да укрепят още по-
вече връзките си. Обменът 
между хората и културният 
обмен между двете страни 
насърчават икономическото 
и социалното сътрудничест-
во и развитие между двете 
страни.

установяването на добри от-
ношения с провинция Дзян-
си през 2020 г. двете страни 
са преодолели трудностите 
на епидемията и са осъщест-
вили развитие в областта на 
селското стопанство, култу-
рата, икономиката, търго-
вията и традиционната ки-
тайска медицина. Софийска 
област отдава голямо значе-
ние на сътрудничеството и 
обмена с провинция Дзян-
си и очаква постигането на 
по-плодотворни резултати 
в бъдеще.

Традиционната китайска 

Представители на Китайския университет по традиционна китайска медицина  
в Дзянси и на българската многопрофилна болница „Уни Хоспитал“  

подписаха споразумение за сътрудничество
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Култура

Вторият диалог на организациите за приятелство на древните 
цивилизации, форумът „Културното наследство по Пътя на коприната 
и изграждане на нова форма на цивилизация“, изложбата на надписи 
върху бамбукови пластини, тематичната изложба за Дунхуан и други 
културни дейности, като концерти и спектакли, бяха част от 
откриването на 6-ото международно културно изложение в Дунхуан 
„По Пътя на коприната“. Всички те демонстрираха очарованието 
на историята, културата, традициите на етносите,  както и на 
инклузивността и отвореността на китайската цивилизация.

осветените на 
10-годишнината 
от началото на 
китайската ини-
циатива за съв-
местно изгражда-

не на „Един пояс, един път“ 
културни дейности в Дун-
хуан показаха новаторство-
то и творческата жизненост 
на Китай. Както и вечния 
чар и елегантност на циви-
лизациите по Пътя на коп-
рината в новата ера, в кои-
то се интегрират древността 
и съвременността, Изтокът 
и Западът.

Изложението задълбо-
чава обмена и взаимното 
разбирателство между кул-
турите. „Хората, пътуващи 
по Пътя на коприната, раз-
пространяват своите култу-
ри по него като семената на 
екзотични подправки, кои-
то пренасят до далечни мес-
та.“ Според Валери Хансен, 
професор в Йейлския уни-
верситет, Пътят на копри-
ната е „променил история-
та на човечеството“.

Изложението в Дунху-
ан, което се фокусира вър-
ху международния културен 
обмен в рамките на „Един 
пояс, един път“, е и микро-
космос за плодотворния об-
мен между Изтока и Запада.

Специалитети от Синд-
зян-уйгурския автономен 
регион, провинция Гансу и 
други места в Китай, как-
то и 50 изящни картини от 
Франция, Италия, Русия и 
други общо 14 държави по 
протежението на „Един по-
яс, един път“, бяха достъпни 
за посетителите на площ от 
близо 10 000 кв. м в главна-
та зона на събитието.

Заместник-директорът на 
отдела за наука и технологии 
на Националния музей на 
Туркменистан Сулигун Бер-
киева, която за първи път 
участва в изложението, заед-
но с колегите си подготвяше 
изложбата на своята страна-
та. В интервю за Китайска-
та медийна група тя каза, че 
тази година Туркменистан е 
почетен гост на събитието. 
„Донесохме десетки произ-
ведения на изобразителното 
изкуство от нашата колек-
ция, за да представим култу-
рата и изкуството на наша-
та държава“, каза Беркиева. 
Тя изрази надежда участие-
то им в изложението да по-
могне за по-задълбоченото 

П

Международното изложение в Дунхуан  
„По Пътя на коприната“ помага  
за засилване на обмена между народите

опознаване на китайската 
култура и след като се за-
върне в родината да разка-
же своите впечатления на 
приятелите си.

Участието на хиляди пра-
вителствени представители, 
експерти и учени от 140 дър-
жави и излагането на 10 000 
експоната от целия свят е 
знак, че от първото изда-
ние на изложението през 
2016 г. насам мащабът му 
непрекъснато расте, а ниво-
то на интернационализация 
се вижда по резултатите от 
сключените сделки. То вече 
е прозорец към света, през 
който страните наблюдават 
отварянето на Китай по от-
ношение на културата.

До 2022 г. Китай и 142 
държави в рамките на „Един 
пояс, един път“ са подпи-
сали споразумения или ме-
морандуми в областта на 
културата и туризма и са 

създали международни съ-
юзи на театри, музеи, фести-
вали на изкуствата, библио-
теки, художествени галерии 
и други институции, което 
формира модел на диверси-
фицирано взаимодействие.

Благодарение на полити-
ките за насърчаване на инте-
грираното развитие на кул-
турата и туризма, Дунхуан 
привлича все повече турис-
ти от страната и чужбина. 
100-членна туристическа де-
легация от Сингапур наско-
ро започна обиколката си по 
Пътя на коприната и кори-
дора Хъси в провинция Ган-
су. Туристите споделиха, че 
научават все повече неща 
за Дунхуан и започват да се 
влюбват в него. През първа-
та половина на тази година 
древните будистки пещери 
са били посетени от общо 
5,9 милиона туристи, като 
до края на юли броят им е 

Арабия, Лаос и други страни 
в опазването на културните 
и исторически паметници.

„Китайското правител-
ство ни предостави стипен-
дии в различни форми и по-
могна за изграждането на 
пристанищния град Колом-
бо. След като завърша, ис-
кам да работя за китайска 
компания в Шри Ланка и 
да продължа да давам своя 
принос за обмена между 
двете страни“, каза студент 
от Шри Ланка, който учи в 
Пекинския университет за 
езици и култура.

„Историята на Пътя на 
коприната е неделима част 
от световната. Тя е най-яр-
ката сцена на човешката ци-
вилизация“. Това пише из-
вестният британски историк 
Питър Франкопан в книга-
та си „Пътят на коприната“.

страницата подготви  
Красимира иваНова

достигнал 9,8 милиона.
В павилиона на град Дзи-

уцюен се предлагат „сле-
пи кутии със стенописи от 
Дунхуан“, нощни лампи във 
формата на елени, чинии за 
плодове с традиционни ри-
сунки и други разноцветни 
продукти. Една от служител-
ките обяснява, че за по-мал-
ко от 2 часа след откриване-
то на павилиона са продали 

продукти на стойност 3000 
юана. „Много чужденци ку-
пуват културните ни проду-
кти. Миналата година про-
дажбите ни на продукти, 
свързани с Дунхуан, възли-
зат на 40 милиона юана“.

В настоящото изложение 
участват близо 150 извест-
ни компании от страната и 
чужбина. Очаква се да бъ-
дат подписани договори за 
сътрудничество по културни 
и туристически проекти за 
над 13 милиарда юана. Пред-
ставители на 20 китайски и 
чуждестранни предприятия 
ще посетят Дунхуан, Дзиу-
цюен, Дзяюгуан и други мес-
та в Китай, за да се запозна-
ят с възможностите за парт-
ньорство.

Експертите са на мнение, 
че чрез това изложение Ки-
тай ще продължи да задъл-
бочава международното съ-
трудничество в областта на 

културата и туризма, което 
ще стимулира и развитие-
то на свързаните с него ин-
дустрии. От добрите перс-
пективи за сътрудничество 
ще се възползват все пове-
че хора от страните и реги-
оните в рамките на „Един 
пояс, един път“.

Като изследовател на 
културата на Дунхуан, 37-го-
дишната професорка от 
Университета по политиче-
ски науки и право на Ган-
су Оля Пронкина участва 
за трети път в изложение-
то в Дунхан.

Преди 16 години тя гледа 
в Русия изпълнение на ки-
тайския танц „Хилядоръка-
та богиня на милосърдието“. 
„Оттогава започнах да про-
явявам изключителен инте-
рес към Дунхуан“, казва тя. 
„Културите са в състояние 
да свържат различни страни, 
религии и етноси. Животът 
ни е толкова пъстроцветен, 
защото в света съществуват 
многообразни култури, кои-
то са неразривно свързани.“

С помощта на Китай в 
момента текат дейности по 
консервацията и реставра- 
цията на императорския дво-
рец в Камбоджа. Китай съ-
що поддържа сътрудничест-
во с Узбекистан, Саудитска 
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АЛИАНС МЕДИЯПРИНТ

Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

а 23 септември 
във впечатлява-
щия със съвре-
менната си ар-
хитектура и тех-
нически нововъ-

ведения стадион в Ханджоу 
се състоя церемонията по 
откриването на 19-ите ази-
атски игри, които ще про-
дължат до 8 октомври. В 
тях участват 12 000 спор-
тисти от 45 азиатски стра-
ни, които ще се състезават 
в 40 вида спорт.

Председателят на КНР 
Си Дзинпин присъства на 
церемонията и лично обя-
ви 19-ите азиатски игри за 
открити. 

От 21 до 23 септември 
множество чуждестранни 
лидери пристигаха в Хан-
джоу, за да вземат участие 
в откриването на спортното 
събитие. В речта си на цере-
монията китайският пред-
седател Си Дзинпин изра-
зи надежда чрез спорта да 
се придвижват мирът, обе-
динението и инклузивност-
та. Азиатските игри в Хан-
джоу ще допринесат за раз-
витието на олимпийското 
движение и приятелството 
между азиатските народи, 
подчерта още китайският 
ръководител.

„Вярвам, че ще видим 
най-великите Азиатски 
игри в историята“, заяви 
временно изпълняващият 
длъжността председател на 
АОК (Азиатския олимпий-
ски комитет) Раджа Ранд- 

Н

Тази година Азиадата вече е в ерата на 
високите технологии и цифровизацията

рад Ханджоу, за-
едно с пет други-
те града в провин-
ция Джъдзян, къ-
дето ще се състоят 
19-те азиатски иг-

ри, е готов да бъде домакин 
на интелигентни и безопас-
ни игри, увери Чън Уейцян, 
главен говорител на Азиат-
ските игри и Параигрите в 
Ханджоу. 

Тези игри са третата Азиа- 
да, на която е домакин Ки-
тай, след Пекин през 1990 
г. и Гуанджоу през 2010 г., 
и за тях бяха инсталирани 
много високотехнологични 
приложения“, каза Чен, кой-
то е и изпълнителен генера-
лен секретар на Организа-
ционния комитет на Азиат-
ските игри в Ханджоу.

И наистина технологич-
ните нововъведения започ-
наха още от церемонията по 
откриването, като за първи 
път „онлайн факлоносци“ 
от цял свят заедно запали-
ха огъня на Игрите. 

Дигиталната факелна ща- 

г

фета стартира на 15 юни 
в синхрон с физическата. 
Повече от 100 милиона ду-
ши онлайн, които предава-
ха факела, разклащайки мо-
билните си телефони, участ-
ваха в дигиталната щафета.

„Ние отворихме нова ера 
в подготовката на Азиада-
та – това е ерата на цифро- 

визацията“, посочи Чен Уей-
цян, добавяйки, че на състе-
занията са инсталирани ин-
телигентни системи за кон-
трол, активирани от 5G тех-
нологията, интернет на не-
щата, големи данни и из-
куствен интелект, заедно с 
други нововъведения и тех-
нологии.

Азиатските игри в Ханджоу спомагат 
за единството в многообразието

хир Сингх. „Според ки-
тайския лунен календар 
на 23 септември започ-
ва сезонът Циуфън, което 
означава богата реколта и 

обединение. През следва-
щите 16 дни ние можем не 
само да се насладим на ви-
сококачествените спортни 
състезания, но и да усетим 

интеграцията между кра-
сотата на Изтока и спорт-
ния дух“, изтъкна още Ра-
джа Рандхир Сингх.

Организаторите на иг-
рите направиха блестящо 
шоу за гостите, за участни-
ците в игрите и за зрите-
лите. Програмата включва-
ше три части: „Благодатта 
на националните обичаи“, 
„Прилив на река Дзиентан“, 
„Вървим ръка за ръка“. 

Различни съвременни  
технологии допълваха дей- 
ствието. Например органи-
заторите изоставиха истин-
ските фойерверки и пусна-
ха дигитални фойерверки, а 
огънят на игрите беше за-
пален в комбиниран онлайн 
и офлайн формат.

„Интелигентно гледане“ 
се предлага за тези, които 
искат да имат завладяващо 
изживяване на Игрите, без 
да купуват билет, казват ор-
ганизаторите, цитирани от 
изданието „Чайна дейли“. 
Колкото и много да се мес-
тата в стадионите, те все 
пак са ограничени, така че 
мнозина фенове на спорта 
ще могат да гледат състе-
занията чрез онлайн плат-
форми. 

Почти всички пуснати 
до момента билети са изку-
пени, особено тези за попу-
лярни състезания като бад-
минтон. По време на 74-
те дни, когато се продава-
ха билети, на сайта на Иг-
рите е имало 340 милиона 
посетители.

За безопасността и евен-
туално медицинско лечение 
на състезателите и зрители-
те са създадени общо 133 
клиники и 83 медицински 
пункта.

Момент от церемонията по откриването  
на 19-ите азиатски игри

Цифров факлоносец запалва огъня 
по време на церемонията  
по откриването на азиатските игри  
в Ханджоу

Знаменосците на делегацията на Китай 
Ян Лиуей (вляво) и Цин Хайян
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Лунни сладки 
от Забранения 
град
По повод 
наближаването 
на традиционния 
китайски 
празник Средата 
на есента 
Забраненият 
град в Пекин 
предложи на 
посетителите си 
характерните 
за сезона лунни 
сладки.

Снимка Синхуа

В Чънду се проведе първият 
международен културен 
форум „Златна панда“

Медицинският самолет Y-9  
с първа мисия в чужбина

В

Н

Чънду се прове-
де първият меж-
дународен култу-
рен форум „Злат-
на панда“. Той 
бе открит от Ли 

Шулей, член на Политбю-
ро и ръководител на Отде-
ла за публичност на ЦК на 
ККП. На форума присъст-
ваха над 300 гости от стра-
ната и чужбина, които дис-
кутираха различни теми ка-
то обмен и взаимно обуче-
ние между културите, роля-
та на културата за прогре-
са на човешката цивилиза-
ция, световния мир и раз-
витие и др. Бе посочено, че 
днешният свят е обект на 
големи промени и разделе-
ния, което прави още по-на-
ложително формирането на 

еотдавна меди-
цинският спаси-
телен самолет Y-9 
на Китайската на-
родоосвободител-
на армия (КНА)  

изпълни своята първа мисия 
в чужбина, взимайки учас-
тие във военномедицинското 
учение между Китай и Кам-
боджа, което се провежда в 
Пном Пен.

В съвместното учение 
„Ангел на мира 2023“ участ-
ваха повече от 700 войни-
ци и офицери от двете стра-
ни. Това е и първият път, в 
който КНА показва своите 
модули за въздушен транс-
порт и медицинска евакуа-
ция в чужбина.

Медицинският спасите-
лен самолет Y-9 е специален 

консенсус между цивилиза-
циите и задълбочаване на 
обмена между тях. Ини-
циативата за глобална ци-
вилизация, предложена от 

председателя Си Дзинпин, 
допринася китайската мъд-
рост да помага за насърчава-
не на развитието и прогреса 
на човешката цивилизация.

болничен самолет, който 
може да позволи извърш-
ването на диагностика, ле-
чение и дори операции във 
въздуха. 

Самолетът може да из-
върши и евакуация на дъл-
ги разстояния на ранени 
в критично състояние за 
най-кратко време.

Световен ден на носорозите 
По този случай бе организирана изложба с древни 
китайски реликви, свързани с това застрашено от 
изчезване животно.

Снимка Синхуа

З

10 години 
Шанхайска 
пилотна зона за 
свободна търговия

а десетте години 
от създаването си 
Шанхайската пи-
лотна зона за сво-
бодна търговия е 
привлякла 84 000 

нови предприятия. До 2022 г.  
в зоната са  реализирани 18 
691 чуждестранни инвести-
ционни проекта с кумула-
тивен капитал от 217,27 ми-
лиарда долара. Външните 
капиталовложения са 74,99 
милиарда долара.

Миналата година зона-
та е постигнала БВП от 1,6 
трилиона юана (223,05 ми-
лиарда долара), общ обем 
на продажбите на стоки 
от 5,9 трилиона юана, об-
щи продажби на дребно на 

потребителски стоки от 360 
милиарда юана и фискални 
приходи от 520,1 милиарда 
юана. Тези цифри предста-
вляват темпове на растеж 
между 2,5 и 1,9 процента в 
сравнение с 2013 г. 

Зоната за свободна тър-
говия  е създала по-благо-
приятна институционална 
среда за бизнеса през по-
следното десетилетие, кое-
то е повишило усещането 
за постижение и удовлет-
ворение сред компаниите. 
Към юни тази година са 
издадени над 58 000 разре-
шителни за работа на чуж-
денци, включително 12 000 
за висококвалифицирани 
кадри.

Зелена бариера в пустинята
С помощта на съвременни методи в националния 
природен резерват „Байдзятан“ в Нинся-хуейския 
автономен регион през последните 60 години местните 
жители успяха да поставят под контрол около 630 000 
му (1 му е около 0,07 хектара) пустиня и близо милион 
му плаващи пясъци, изграждайки зелена бариера в 
югозападната част на пустинята Му-ус. Този метод е 
включен в Програмата на ООН за защита на околната 
среда и е известен като „китайското магично кубче“.

Снимка Синхуа


